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; Witness sadtler Questions by: Senator Ferguson
h2 . Colonel Sedtler: Ko, 8ir, I had nothing to do with
. & it.
% Senator Ferguson: Nothing to do with that.
C Did you know whether or mt there had been a special

a line run to Colonel Bratton's home 80 that he might get

. the winds message if it came 1in?

o Colonel Sadtler: I did not lmovw of a special line.

o | I knew that the FCC had been given his telephone numbers

10 | 80 he could be reached at ény time, day or nighf, by tele-

£ ,, || phone, 1f that message ceme in.

o

: % | Senator Ferguson: But you did not know of any special

¢

5

. ¢ 13 | line?

; 14 || Colonel Sadtler: No, sir.

g iz FI Senator Ferguson: Was there any special set-up about %

p 18 the winds code as far as you were concerned? S
17 Colonel Sadtler: Except the arrangement that we made 3
18 || ¥ith the FCC to monitor that frequency, and the special i
10 arrangements that were made by both the Army and Navy to '%
go || @ttempt to catch that message. 4
. Senator Ferguson: Now, when you talked to Admiral | J

® 2 || Noyes, did he call you, or did you call him? :
I .
23 | Colonel Sadtler: He called me the first time.
24 || Senator Ferguson: Did he say why he was calling you?
as | Colonel Sadtler : Yes, he sald, "The message is in."
1
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h3 3 Senator Ferguson: At that first conversation, did he
p say whether it was with the British or the Dutch, or Russia?
. Colonel Sadtler: He said it was between Japan and
p Great Brfta.in..
= Jenator Ferguaﬁn:. All right. Did you ask him whether

. it was between America and Japan at all?

Colonel Sadtler: No, sir.

8 |

. F Senator Ferguson: Just Japan and Great Britain?
0 | Colonel Sadtler: Yes, sir.

11 |r Senator Ferguson: Now, what did thet mean to you?

18 That there was going to be war between Great Britain and
13 || Jepan? How was America concerned with that message?

14 Colonel Sadtler: Senator, these intercepts are a very

15 difficult thing to obtain. You either get it or you don't

2 G "NOLODNIHEBYM INYd ¥ QuYM

10 l get 1t. It 1s very easy to get part of a message, and I

- assumed that having gotten the British part, that they had

18 somehow missed the American part, and thought no more about

o 1%,

20 | I knew that those Haruna messages were being sent

21 back to Tokyo, indicating destruction of codes at various

—

22 consulates in the United States and Great Britain, Singapore,

2 L'Hongkong, and therefore that the indication was that there

24 was going to be a break between Japan and Great Britain
|

28 I and there must necessarily be one between Japan and the
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United States.
Senator Ferguson: So you felt the British part meant

a break also with the United States, and that 1is wvhy you

became s0 concerned?

Colonel Sadtler: In view of everything that had gone
before, yes, sir.

Senator Ferguson: And you wvere' concerned, as I under-
stand it, because you*wgnt to General Gerow?

Colonel Sadtler: Yes, sir.

Senator Ferguson: And told him about it?

Colonel Sadtler: Yes, sir,

Senator Ferguson: And told him about it. You went

to Miles -- or Bratton, which was 1t?

Colonel Sadtler: Both.

Senator Ferguson: Both. To Miles and Bratton. How

| did you get in to see Colonel Bedell Smith, the secretary

to General Mershall?
Colonel Sadtler: Just walked in his door.

Jdenator Fergumon: Why did you want to see him on this

Fcode message?

Colonel Sadtler: Colonel Smith vas 3ecretary of the
General Staff and he had direct access to General Marshall.-

Senator Ferguson: And you felt that this was a message

that should reach General Marshall?
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Colonel Sadtler: Yes, sir.

Senator Ferguson: And did you tell Bedell Smith
|| that, Colonel Smith?

Colonel Sesdtler: Everybody in the War Department knevw
about that winds message as far as I knov. Everybody was
talking db;ut it.

Sénator Ferguson: Now, did you =--

I The Vice Chairmen: Let him finish,

Senator Ferguson: Had you finished?

Colonel Sadtler: Jos, asir.
The Vice Chairman: Pardon me.

Senator Ferguson: Did you explalin to them that in

- -»

your opinion, that because the wvay the messages were re-

| celved, getting the British part and what other things you

knew, that that by necessity meant war vith America?

|
l_ Colonel Sadtler: No, sir.

Senator Ferguson: Well, now, did you say to Colonel

| Bedell Smith, "The part is in about the British"?
I

Colonel Sedtler: No, sir. I said, "The winds message

|
is in," as I recall the wording.

| Senator Ferguson: You didn't explain to him what part

| of the winds message was in?

Colonel 3adtler: T don't recall doing that, no sir.

Senator Ferguson: So you told him the winds message

“
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h6 g || vas in. And d1d you ask him to get it to General Mershall,

3 that word, that it was in?

Z Colonel Sedtler: As I remember it, he asked me what

5 I hed done and I told him I had talked to General Miles

8 and General Gerowv.

7 Senator Ferguson: And told them?
8 Colonel Sedtler: Yes, sir.
o Senator Ferguson: What did he say?
S | Colonel Sadtler: He said he didn't cere to discuss
£ ,, || 1t further.
E 12 Senator Ferguson: What did that really mean, that he
i 3 (] didn’t care to discuss 1t further?
§ 14| Colonel Sadtler: That I was through.
% 15 Senator Ferguson: That you had completed your job?
§ 16 Colonel Sadtler: Had done as much as I could possibly
7 || do.
18 | Senator Ferguspn: You had done all you could do?
10 | Colonel Sadtler: Yes, sir.
20 Senator Ferguson: Did he say as to whether or not he
2; || would convey this to General Marshall?
. o0 Colonel Sadtler: INo, sir.

23 | Senator Ferguson: Then, I assume, you thought your mis-

24 sion had been performed, when you told them that the winds

2s || message was in?
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h7 3 Colonel Sadtler: I think I had gone a little too far

4 in talking to either General Gerow or Colonel Bedell Smith.

4 Senator Fergtiaon: But at least you had gone as far
5 as you could go?

6 Colonel Sadtler: Yes, u:lr_,

5 Senator Ferguson: And then, I take it from what you
8 say 1n your previous testimony, that having done that, you

0 never tried to ascertain in detail whether this was a fake

{0 message or not?

ST | Colonel Sadtler: No, sir, I did not.
; 13 Senator Ferguson: You considered it was a genuine mes-
. ; 13 1' sage?
§ 14 Colonel Sadtler: I did, yes, sir.
s 15 | Senator Ferguson: And that continued until after the
& 16 attack?
17 | Colonel @mdtler: Yes, sir; that is correct.
18 I Senator Ferguson: 3o far as you were concerned, the
19 Iw:l.m.*.s message was In and it meant war?
20 | Colonel Sadtler: Yes, sir.
21 Senetor Ferguson: Now, war within what length of time?
. 22 | Colonel Sadtler: When the winds message was first

\

23 brought to my attention by Colonel Bratton, he emphasized
24 || the destructbn of codes, that it could mean one thing, and

g8 that was war. Here we had practically all codes in the United
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States destroyed except the one left in the Embassy in
Washington, Japanese Embassy in Washington. That meant
that we were going to have war in = very short time.

Senator Ferguhan: And at one time I think you used
the enpression "within 48 hours"?

Colonel Sadtler: No, sir, that is not my expression.

Senator Ferguson: Well, now:

"Just before that meeting, Mr. Gaston asked me wvhat I
thought about war being geclared, and I sald that I thought
they would have war within 48 hours. He turned to Captain

Redman who represented Admiral Noyes at that meeting and

You are testifying.

Colonel Ssdtler: Thaet is true, yes, sir, but I have
since verified it with Captain Redman, and Mr. Gaston,
member of the committee, and Assistant® Secretary of the

Treasury, said it to Captain Redman, and Captain Redman
replied, "I think we will have 48 hours,”" and I have

Just been reversed.

Jenator Ferguson: You agreed with Captain Re dman?

Colonel Sadtler: Yes, sir.

Senator Ferguson: What date was that?

Colonel Sadtler: That wes December 4.

!
|
|
I
|
|
r'

i
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Senator Ferguson: December 4., Then you did feel
that there would be war within 48 hours of December 4%
Colonel 3a2dtler: That 1s correct, yes, sir.
Senator Ferguson: Then you were not surprised when
the war came at one ofclock, one o'clock Washington time?
Colonel 3Sadtler: Not & bit, no, sir. I was only
surprised that the attack was in Hesweii.
‘Senator Ferguson: I see.
You were not su:;'prised that there was an attack?
Colonel Sadtler: No, sir.
Senator Ferguson: Now, why were you surprised that there
vas an attack in Hawaii?
Colonel Sadtler: During the entire --
Senator Ferguson: That is where the Fleet ‘was, wvasn't
it?
Colonel Sedtler: Where the Fleet was was no concen
of mine. I didn’t know where it was.
SJenator Ferguson: All right.
Colonel Sadtler: All the discussion that I heard in
tue War and Navy Departments, I never heard the word Pearl

Harbor or Hawaii discussed in connection with an attack by

I| Japan on the United States in the event of war. There was

There was a great deal of conversation about the

Philippines, Indo~China and the Panama Canal.
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Senator Ferguson: Well, now, did you know as late as

the 5th, General Miles had sent a message to Panama after

i the war warning message, after the message of the 27th

telling them that when the break of diplomatic relations

| became imminent they would notify them?

Colonel Sadtler: I did not know of that message, sir.

Senator Ferguson: Well, 1t is to this effect:

"U.8.-Japanese relations strained. Will inform you
if and when severance of diplomatic relations imminent."

Signed "Miles."

Do you know how such & message could be sent on the
5th after you had told him that the wind message was in,
and you had discuasion about the destructlon of codes?

Colonel 3Sadtler: No, sir; I don't recall that message
to Panama at all, nor should it have been my business to

have even seen it, except as officer in charge of Army

commmnications.

I Mr. Murphy: Will the Senator yield?

Jenator Ferguson: Yes.

Mr. Murphy: The 48-hour incident occurred 24 hours

before he saw the winds message, so-called winds message.

'That was at the meeting on Thursdey. I mean the conversa-
tion was at the security meeting 24 hours before the call

from Noyes, &8 I understand 1it.
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Colonel Sadtler: That is correct, Mr, Murphy, yes, sir.

Senator Ferguson: You told us about Colonel Bratton

| discussing it with you, that the discussion of these codes,

the wind code message, and so forth, meant war?

Colonel 3adtler: Yes, sir.

Senator Ferguson: Didyou ever hear that there were any

|

files destroyed or lost?

Colonel Ssadtler: I heard some gosslp to that effect,

ryee, sir, .

I' Senator Ferguson: Well, now, I want to ask you, down

in the Army, how you determine between gossip and non-gossip,

the real thing. You say you heard 1t by gossip.

l Colonel Sadtler: In 1923, I think --

Senator Ferguson: No, no.

Colonel Sadtler: I mean 1943, I think it was at Fort
Bragg, North Carolina, in a casual conversation with General

| Isaac Spalding, he told me that nothing could be found about

Pearl Harbor because the records had been destroyed.
Senator Ferguson: Who was Spalding?
Colonel Sedtler: General Isasac Spalding.
Senator Ferguson: Did he tell you anything more?

Colonel Sadtler: And he told me that Colonel Bissell,

| Jack Bissell, J. T. Bissell, had told him that he had des-

troyed certain evidence, cartain document'in
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Senator Ferguson: Did he tell you what documents
vere supposed to have been destroyed?

Colonel Sadtler: I don't recall that he did, sir.

Senator Ferguson: Now, why did you tell me that was
goesip? He wvas attempting to tell you a fact, was he not?

Colonel Sadtler: Well, it was a casual conversation
batween two men who have known each other for a great many
years.

Senator Ferguson: And you hadn't any reason to discount
that this gentleman was speaking to you and telling you what
he considered to be a fact that he had heard?

Colonel Sadtler: That is correct, yes, sir.

Senator Ferguson: And wvas it gossip?

Colonel Sadtler: It turned out to be, yes, sir.

Senator Ferguson: Why do you tell me it turned out
to be gossip, what investipation was made,to your knowledge?

Colonel Sadtler: By General Carter Clarke.

Senator Ferguson: Did you come back here and tell
anyone about what you had been told?

Colonel Sadtler: I'may heve, yes, sir.

Senator Ferguson: Well, did you know how the investiga-
tion of Carter Clarke got started?

Colonel Sadtler: No, sir. I was just told to appear

before it. I appeared before it twice, to be exact.
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Witness Sadtler Questions by: Senator Ferguson
Mr. Keefe
Senator Ferguson: Do you know wvhy the Army Board
didn't investigate that gossip?
Colonel Sadtler: No, sir.
Senator Ferguson: Did you tell the Army Board that?
Colonel Sadtler: I don't think so. I don't know, sir.
Mr. Murphy: It wasn't mentioned in that hearing.
Senator Ferguson; You don't think you told the Army

Board?

Colonel Sadtler: ©No, sir, I did not.

Senator Ferguson: That 1is the only knowledge that you
have concerning the missing of any files or papers in the
Wfar Department?

Colonel Sadtler: That is correct, yes, sir.

Mr. Keefe. Will the gentleman yield?

Senator Ferguson: Yes.

'i

]

Mr. Keefe: I am interested in knowing whether or not
this thing that you refer to as gosslp 1s that which my
boys have always referred to in the service as beding “"scuttle-
butt"?

Colonel Sadtler: That is another name for it.

Mr. Keefe: 1Isn't that the same thing?

Coloﬁel Sadtler: Yes, sir.

Mr. Keefe: Saying "according to scuttlebutt", so and

80, that 1s what you refer in the service as meaning gossip?
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Mr. Keefe

Senator Ferguson: Do you know why the Army Board
dldn't investigate that gossip?

Colonel Sadtler: No, sir.

Senator Ferguson: Did you tell the Army Board that?

Colonel Sadtler: I don't think so. I don't know, sir.

Mr. Murphy: It wasn't mentioned in that hearing.

Senator Ferguson: You don't think you told the Army
Board?

Colonel Sadtler: No, 8ir, I 41d not.

Senator Ferguson: That 1is the only knowledge that you
have concerning the missing of any files or papers in the
War Department?

Colonel Sadtler: That 1is correct, yes, sir.

Mr. Keefe: Will the gentleman yield?

Senator Ferguson: Yes.

Mr. Keefe: I am interested in knowing whether or not
this thing that you refer to as goesip 1s that which my
boys have always referred to in the service as beding "scuttle-
butt"?

Colonel Sadtler: That is another name for it.

Mr. Keefe: Isn't that the same thing?

001oh91 Sadtler: Yes, sir.

Mr. Keefe: Saying "according to scuttlebutt”, so and

80, that 1s what you refer in the service aos meaning gossip?
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Witness Ssdtler

Colonel Sadtler: Well, 1t is referred to by a lot
of names, Mr. Keefe.

Mr. Keefe: That is quite a familiar word, isn't 1t?

Colonel Sadtler: No, sir, not "scuttlebutt™, in the
Army; 1t is a Navy term.

Mr. Keefe: That is a Navy term.

Colonel Sadtler: Yes, sir.

Mr. Keefe: One of my boys was a Marine and he was always
referring to "scuttlebutt".

Senator Ferguson: Now, I want you to explain part of
your testimony about this message of the 7th., It isn't clear )
to me:

"The circumstances attending that message are about as
follows:" --

You are testifying.

"I sent the inquiry, with the approval of the General
Staff, inquiring as to the operation of radar on December 7.
Upon receipt of that message Colonel Colton, Acting Chief
Slgnal Officer, personally took a copy of it into General

Marshall's office. I gave a copy to General Gerow. Colonel 3

| Colton, upon his return from General Marshall's office,

3al1d that he wanted all copies of that messége collected and

| held intact as, inasmuch as radar and the damage done at

Pearl Herbor were secret at thet time, the information was
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2 not to be disclosed. General Gerow kept his message and
1 I think that Colonel Handy had it and he held 1it."
A Colonel Sedtler: That 1is correct.
x Senator Ferguson: What were you talking about?
- ‘Mr. Murphy: Wi1ll the Senator give the page of the
= record and where from?
< Senator Ferguson: That 1s Volume 2 of the Clarke Report.
g Colonel Sadtler: Yes, sir.
e Senator Ferguson: What were you talking about? That
g Es :I isn't clear to me.
; 2 | Colonel Sadtler: We were trying to find out whether
f ,3 || our radar sets were working in Hawaii at the time of the
% i | attack.
E e |I Senator Ferguson: Well, did you make an Iinvestigation
B R on that question as to whether or not the radar was working
| Just prior to the attack?
o ] Colonel Sadtler: I talked to Colonel Powell in Hawaidi
l; :h on the night of December 7 and asked him the question as
o | te the operation of his radar'and he did not ansver as it
- vas secret and he said he would let us know later, and the
. o | next day Mr. Bundy gave me permission to send that message --
e I think 1t was Bundy because he accused me of being in charge
A l of it -- to find out whether the radar was working in

28 | Hawali on the morning of December 7. VWe sent a telegram
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to make an inquiry. The reply to the effect that it was
working came in and was delivered to me and I gave it to
Colonel Colton, who took it in to General Marshall personally.

When he came out he said, "I want all copies collected
and held intact so that this information cannot get out."
That was merely a precautionary move to preserve secrecy as
to the effect of what happened in Pearl Harbor and also the
secrecy of radar at that time.

Jenator Ferguson: 'In.othar words, thaet radar was working
that morning was to be held a secret? That was to be held
& secret?

Colonel Sadfler: Yes, sir. Any information regarding
radar was to be held a secret.

Senator Ferguson: That is what you had in mind by that
testimony?

Colonel Sadtler: Yes, sir.

Senator Ferguson: It was to be held a secret, that radar
nad been working?

Mr. Murphy: Mr. Chairman, I don't think we sroulc draw
inferences.

Senator Ferguson: You tell us what you meant again.

Colonel Sadtler: We were trying to find out whether
radar was working on December 7 and when the information

came 1n we wanted to keep it as secret as possible, any
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information regarding radar:

Senator Ferguson: Not necessarily that it had been

working but the fact that radar wes there was

to be kept a

secret?

Colonel Sadtler: A1l right.

Now, did you ¥now what was done with those messages,

did you file them, or keep them?

Colonel Sadtler: No, sir. Those messages are on file

today.

{

Senator Ferguson: They are on file?

6olonel Sadtler; Yes, si;.

Senator Ferguson: Did you ever keep a diary or a log

sheet in your office?

Colonel Sadtler: No, sir. I have kept some notes.

Senator Ferguson: Do you have those notes?

Colonel Sadtler- No, sir.

Senator Ferguson: Do you know where they are?

Colonel Sadtler: No, sir.

Senator Ferguson: Did you have any in a safe? D:d

you at one time state that you may have had them in a safe?

In your Clausen affidavit I notice that you say -- have

you got the Clausen affidavit? T will get it.

Have you identified as much as you can who Spalding

was and who Bissell was?
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: Colonel Sadtler: Bissell was on duty in G-2. Spalding
4 wvas on duty in G-l.
2 Senator Ferguson: One was in G-1, Intelligence, and the
: other in G-2?
£ Colonel Sadtler: Yes.
’ Mr. Murphy: Will the Senator yield?
. Senator Ferguson:; Just a moment.
2 Mr. Murphy: For a correction. I think you will find
o Spalding wasn't in Washington but he was under a tree down

H5e | in North Carolina.

g s Colonel Sadtler: May I explain that at the time of

E 2 | December 7 Colonel Spaulding was in Washington in G-1.

§ ] Bissell was in G-2. In 1943 the conversation was I think

_; = at Jackson or Fort Bragg, North Carolina. Colonel Bissell

: ¥ wvas overseas at the time.
o Senator Ferguson: At the time of Pearl Harbor they
- were both in Washington?
0 ) Colonel Sadtler: Yes, sir.
R Senator Ferguson: One in Intelligence and the other

ll in G-1?
2
. o Colonel Sadtler: Yes, sir.

e Senator Ferguson: Now, what is Bissell's first name?
o Colonel Sadtler: He has three initials. J. T. Jack

Bissell, we call him.
28 ,
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Senator Ferguson: Jack Bissell?

Colonel Sadtler: Yes, sir.

Senator Ferguson: Well, who is presently the head of
G-2? Isn't there a Bissell there now?

Colonel Sadtler: No, sir. General Vandenburg is head
of G-2. Bissell was. That 4is an entirely different Bissell.

Senator Ferguson: An entirely different Bissell.

Now, you said here in this affidavit:

"I have not collected any such material in a safe
deposit box although I thought I had done 8o."

Colonel Sadtler: That is correct.

Senator Ferguson: How would a man think that he had done
80 1f he hadn't?

Colonel Sadtler: I don't know, sir.

Senator Ferguson: Why did you say 'thia?

Colonel Sadtler: Because I thought -I had.

Senator Ferguson: You thought you had.

Colonel Sadtler: Yes, sir.

Senator Ferguson: Can you account for thet kind of
th:l.nkiqg, that you had collected it and put it in a safe
deposit box?

Colond Sadtler: No, sir.

Senator Ferguson: Now, did you put any papers in a

safe deposit box, collected in any wvay, about Pearl Harbor,
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memorandums or notes?

Colonel Sadtler: No, sir, because there are none in
there nc;w, and I looked to find them, so I couldn't have
put them there.

Senator Ferguson: I see. What you mean is you thought
you had put them in the safe deposit box but when you went
there to look for them you didn't find them and then you

considered that you were mistaken?

Colonel Sadtler: Yes, sir.

Senator Ferguson: Have you tried to think since where
you would have put them?

Colonel Sadtler: I had a little tin box I used to keep

in my desk and I think I kept them there.

’ Senator Ferguson: Now, they were there on the 7th, then?
Colonel Sadtler: Evidently not, no, sir.

Senator Ferguson: Well, when do you consider that

they wvere removed?
Colonel Sadtler: I don't know, sir.
Ssenator Ferguson: Did jou make any memorandums in rela-

|

tion to the winds message?

Colonel Sadtler: I made some notes on the whole subject,

.I yes, sir.

Senator Ferguson: You made some notes on the whole

subject. Now, when did you make those notes?
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Questions by: Senator Ferguson
After talking with General Drum in

And what year was that?

1942,
In 1942 after the happening of this

event you made a memorandum putting down on paper these

remember them?
Colonel Sadtler:

| Senator Ferguson:

Colonel Sadtler:

l Senator Ferguson:

Colonel Sadtler:
Senator Ferguson:

. Colonel Sadtler:

|| Senator Ferguson:

L Colonel Sadtler:

Ll Senator Ferguson:

q Colonel Sadtler:

1

Colonel Sadtler.

various things that happened so that you would be able to

That is correct, yes, sir.

What conversation had you with Drum?
I told him the story.

You told him the story?
Yes, sir.

What was that, an investigation?

No, sir.

And who was (General Drum?

Commanding Geheral of the Eastern

I Defense Command of the First Army.

Do you know how that conversation

came about that you related the story to him?

He just asked me one day what happened.

Mr. Murphy: Wi1ll the Senator yield? Get General

Drum's assignment at this time. Where is he now?

He 1s retired now.

— il

|
|
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1 Witness Sadtler Questions by: Senator Ferguson
2 Mr. Murphy: Is he retired or is he in a military position?

3 Tsnit he Military Aide to Governor Dewey?

‘¢ | Colonel Sedtler: That I don't know, Mr. Murphy. At

6 that time he was Commaending General of the Eastern Defense
6 Command .
7 Mr. Richardson: Better be careful. That is a serious

8 charge. You better be careful about 1t, Mr. Witness.

¢ Senator Ferguson: Now, may I have the last answer
10 read?
; i1 (The last question and answer were read by the reporter.)
% 13 I Senator Ferguson: Is that correct, 1is that all you
% 13 | want to say on that?
% 14 | Colonel Sadtler: Yes, sir, that is about all.
‘Z 18 | Senator Ferguson: Then when you told him did you -
0

16 at that time make this memorarndum?

17 i| Colonel Sadtler: It was the time that I was being

18 | relieved from duty at Governors Island to go to the Second

19 || Army at Memphis, Tennessee, and that was around about the

“0 latter part of 1943, about November.

2t Senator Ferguson: Then how did this get into your tin

23 box here in Washington?
23 || Colonel Sadtler: I had this little box with me, to

24 carry with me. I am not sure that it was ever in the tin

28 || pox, Senator.
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Witness Sadtler Questions by: Senator Ferguson

Senator Ferguson: Well, now, was what you put on the
memorandum the same as you are testifying to here, do you
know ?

Colonel Sadtler: Essentially, yes, sir.

Senator Ferguson: Do you have any other memorandum?

quanel Sadtler: No, sir.

-Sonator Ferguson: That was the only one and you haven't
any 1dea now where that could be or what happened to 1t?

Colonel Sadtler: No, sir.

Senator Ferguson: Did you ever make any investigation
of 'one of the cable companies in relation to any messages?
Colonel Sadtler: I don't think I understand the

question, sir.

Senator Ferguson: Did you ever make any investigation
in relation to any files of a cable company ?

Colonel Sadtler: I don't recall any, no, sir.

Senator Ferguson: Did you ever go to any of the various
intercepting monitoring stations or did you know of anyone
going to inspect their files as to whether or not any wind
message did come in?

Colonel Sadtler: ©No, sir, I did not.

Senator Ferguson: You know nothing about that?

Colonel Sadtler:; No, sir.

Senator Ferguson: Were you familiar with the so-called
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Witness Sadtler Questions by: Senator Ferguson
Pllot message?

Colonel Sadtler: Only in a general wvay.

Senator Ferguson: Well, what was the general vay?

Colonel Sadtler: That there was a long message coming
in on Saturday.

Senator Ferguson: And when did that £irst come to your
att‘entior:, that the long message was coming in and there
v.ould be a time of delivery?

Colonel Sadtler: There was never any notice came to
meé of any hour of delivery.

Senator Ferguson: No, not the specific hour, but that
there would be a time of delivery. Did you ever see the
Pllot message?

Colonel Sadtler: No, sir.

éemtor Ferguson: Did you ever hear about it?

Colonel Sadtler: Yes, sir.

Senator Ferguson: What did you hear about the pilot
message?

Colonel Sadtler: That there was a long message coming in.

Senator Ferguson: Is that about all?

Colonel Sadtler: Except that we would keep people on
at night to see that the thing was received.

Senator Ferguson: Well, then, sometime prior to the

long message coming in you had information that it wvas coming

Lot I s s o iiadhd
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Witness Sadtler Questions by: Senator Ferguson
in and you kept your staff on at night to intercept it?

Colonel Sadtler: No, sir, I hadn't kept anybody on
to intercept it. It was to be covered at night until the
message was intercepted. And I think we can thank one
oivilian; Mr. Rowlett, who stayed down and did that work
of his own accord with Colonel Schukraft. I think they are
better witnesses than I am on that question.

Senator Ferguson: You didn't make any plans in the
Department to have someone stay on?

Colonel Sadtler: I knew there would be someone on.

Senator Ferguson: Were you concerned at one time about
getting messages out to the theaters?

Colonel Sadtler: On what subject, sir?

Senator Ferguson: On the question of alerting them.

Colonel Sadtler: No, sir, except as the Army Communica-
tions Service would handle those messagps;

Senator Ferguson: Not that you were personally'talkipg

with any other officers about the various services to be

| notified?

Colonel Sadtler: No, sir.

Senator Ferguson: You had no such conversations?
Colonel Sadtler: No, sir.

Senator Ferguson: That is all.

The Chairman: Mr. Keefe.
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Witness Sadtler Questions by: Mr. Keefe

Mr. Keefe: May I have the book of affidavits again,
the Clausen Report.

Colonel Sadtler, you gave an affidavit to Colonel
Clausen, did you not?

Colonel Sadtler: Yes, sir.

Mr. Keefe: Here at Washington on the 13th day of
August 19457

Colonel Sadtler: Yes, sir.

Mr. Keefe: Now, if I understand your testimony here today,

it is that Admiral Noyes called you on the morning of the
5th of December 1941 and in substance told you that the
message was in, referring to the wind execute message?

Colonel Sadtler: That 1is correct, yes, sir.

Mr. Keefe: And you explained to us how you definitely
recalled the date because of the meeting which you had had
the day before? .

Colonel Sadtler: Yes, sir,

Mr. Keefe; If I understand your testimony here it is
that you immediately informed General Miles?

Colonel Sadtler: Yes, sir.

Mr. Keefe: And he sent for Colonel Bratton?

Colonel Sadtler: Yes, sir. ZLdh”

Mr. Keefe: And Colonel Bratton pulled out a slip of

paper from his pocket and esked what wox;c.:l'a Were used on
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Witness Sadtler Questions by: Mr. Keefe

this message?

Colonel Sadtler: Yes, sir. _

Mr. Keefe: And you did not know and you were instructed
by General Miles to go back to Admiral Noyes and find out
the exact words and Admiral Noyes said he was going to attend
& meeting and you didn't get the exact words?

Colonel Sadtler: That 1is correct, yes, sir.

Mr. Keefe: You then discussed the matter with General

Gerow?
Colonel Sadtler: Yes, sir.

Mr. Keefe; And advised General Gerow of the receipt of

I this winds message?

‘ Colonel Sadtler: Yes, sir.

Mr. Keefe; And discussed it some with him?

Colonel Sadtler: Yes, sir.
Mr. Keefe; And you then went to the Secretary of the
General Staff, General Bedell Smith?

Colonel Sadtler: Yes, sir.

Mr. Keefe: And advised him that this winds execute

message was in?

Colonel Sadtler: Yes, sir.
Mr. Keefe: And advised him that you had talked to

| General Gerow and General Miles and that upon his learning

l that you discussed the matter with them he said he didn't
|
!
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Witness Sadtler Questions by: Mr. Keefe
care to discuss it further with you?

Colonel Sadtler:; That is correct, yes, sir.

Mr. Keefe: And you left?

Colonel Sadtler: Yes, sir.

Mr. Keefe: That 48 the story that you tell us here today?

Colonel Sadtler: Yes, sir.

Mr. Keefe: Now, in this affidavit which you gave %o
Colonel Clausen you say this:

"I made the reoo@ﬁations to General Gerow and General
Smith on 5 December 1941, as stated on pages 253 and 254 of
the transoript mentioned, without getting additional Iinforme-

tion from Admiral Noyes, on my own initiative and without

| informing any representatives of G-2."

I
l That is correct, isnit 1t?

Colonel Sadtler: Yes, sir.
Mr. Keefe: (Reading)
"T was alarmed by the series of Japanese diplomatic

L

and consular intercepts which I had been reading over a

considerable period of time -- "

And you have referred to these intercepts with reference
to the destruction of codes?

Colonel Sadtler: Yes, sir.

Mr. Keefe: (Reading)

"e- and the mounting tension, and the information which

. -
1 ]
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1 Witness Sadtler Questions by: Mr. Keefe
2 Admiral Noyes had just given me. Accordingly, after I had

3 conferred with General Miles and Colonel Bratton, as I

4 have testified before the Army Pearl Harbor Board, I went

[ to my office, which was also in the Munitions Building, and
6 personally typed a proposed warning vhich I intended to

7 recommend be sent to the overseas commanders, and which

8 warning read substantially as follows and quoted herewith

Q from memory:
10 "1C. G. - P. I., Havail - Panama. Reliable information
g 11 indicates war with Japan in the very near future Stlop Take
% 13 every precaution to prevent a repetition of Port Arthur Stop
% 13 Notify the Navy. Marshall.!'"
: 14 Now, is that statement correct?
% 15 Colonel Sadtler: 7Yes, sir.
> 106 | Mr. Keefe: And you want us to understand that to
17 be your testimony here before this committee?
18 Colonel Sadtler: Yes, sir.
19 l Mr. Keefe: That you did pfepare such & warning message?
ao I_ Colonel Sadtler: - I did, yes, sir.
21 I .~ Mr. Keefe: And you did 1t because of the mounting
22 || tension and flow of information which you had together with
33 || the winds execute message which you believed was the true
24 l vinds execute message at that time?
Hook 25 Colonel Sadtler: That is correct, yes, sir.

fols.
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: witness sadtler Questions by: Mr. Xeefe
Lac(7) . Mr, Keefe: You were very apprehensive that war was
iy $ going to strike immediately?
p Colonel Sadtler: Yes, sir.
: Mr. Keefe: And I understood your apprehension that
. var would come to the United States was based 1in part at
: least upon the fact that the Japanese code word that was
i being sent out from the consular offices here in the United
: States indicated the destruction of all codes and ciphers
- 'i and secret pi.pera except the one code here in the Embassy
; s li at 'Haahington; is that correct?
o
’ & Colonel Sadtler: That is correct.
i s II Mr, Ke?fez Your affidavit further says:
; pe "I have since checked with my office staff at the time
% R I’ and they have no recollection of the drafting of this pro-
" e *posed varning message. I did not show it to anyone, I
' do not know where the message is v, and I made no copy
s at the time. After I had typed this message, I conferred
” | with General Gerow and General Smith as I have testified
- before the Army Pearl Harbor Board, I did not show them
2 '| the warning message I had typed."
o What became of your message?
o | Colonel Sedtler: Thatis what I don't know, sir.
¥ L| Mr. Keefe: Your mind doesn't reach back that far?
& Colonel Sadtler: I lnow that I had it, and I thought




12,401
: Witness sadtler Questions by: Mr. Keefe
h2 2 I had put it away to keep, and wvhen I went to look for
l it, it was gone. 1
. X Mr. Keefe: You knew you had put it avay? i
. Colonel Sadtler: I put it away for safekeeping.
- Mr. Keefe: Why wasn't the message sent?
- Colonel Ssdtler: General Gerow informed me that he
2 thought they had been adequately warned, and General Smith
z refused to discuss it any further.
i Mr. Keefe: Did you suégeat to General Gerow that a
; T | message of that character should go?
; - Colonel Sadtler: No. I talked to him to the effect
. i 13 | that the winds message was in and didn't he think there
g 14 should be some warning sent out.
% - | Mr. Keefe: Did ‘ycru discuss this particular messege
. 0 1the.t you had drafted?
19 Colonel Sadtler: No, sir.
o | Mr. Keefe: Then I understand your testimony to be
10 that you asked him whether he did not think that an addi-
e x1:1.011&1 wvarning should be sent.
i Colonel Sadtler: Yes, sir.
. 22 I Mr. Keefe: And he advised you that in his opinion they
a3 Lha.d sufficlent warning?
24 Colonel Sadtler: Yes, sir.
28 l Mr, Keefe: And when you told that to General Smith --
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Questions by: Mr. Keefe

I guess it was Colonel Smith at that time?

witness gadtler

Colonel Sadtler: Yes, sir, Colonel womith,

Mr. Keefe: He refused to discuss the matter further

vith you?

Colonel Sedtler: That is correct, yes, sir.

Mr. Keefe: Now, you thought you put this message, this

proposed message, awvay some place for safe keeping?

Colonel Sadtler: That is correct, yes, sir,

Mr. Keefe: Well » d1d you put it away with these memoranda

I that you have told us about?

| Colonel 3adtler: No, sir, because the memorandum was

not made until later, and that was made at the time?

l H-ru Kﬁefﬁ:

Where did you last see this proposed message?
Colonel Sadtler: T don't know where it vas, sir, I

| have no idea where it 1s.

Mr. Kefe: Well, the last time you saw it you had it

in your hand?

Colonel Sadtler: That is correct, yes, sir.
Mr. Keefe:

oth of December, 19417

Colonel Sadtler: That is right.

Mr. Keefe: Did you have it in yourhand when you talked
to Bedell Smith?

Colonel Sadtler: I think 5 'did,
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Witness sadtler Questions by: Mr. Keefe
Mr. Keefe: Did you have it in your hand when you
talked to General Gerow?
Colonel Sadtler: I think so, yes, sir.
Mr. Keefe: You perhaps went back to your office

and from that point on you do not recall what became of

that proﬁoaod message?
Colonel Sedtler: That 1is correct.

Mr. K eefe: It never became an officilal message because

it never was sent?

Colonel Ssedtler: No, sir,

Mr. Keefe: With the approval of the proper authorities?

Colonel Sadtler: That is correct, yes, sir.

Mr. Keefe: Well, in this affidavit that you gave to
Colonel Clausen, you say this:

"I have read the comments of General Gerow and General
Smith in affidavits given Colonel Clausen, dated respectfully
20 June 1945 and 15 June 1945, referring to my testimony
before the Army Péarl Harbor Board as to my conference with
them for the purpose stated on 5 December 1941.,"

Now, I want you to listen to this next:

"I believe the comments by General Gerow and General
Smith, contalned in the affidavits mentioned are correct

statements of fact, wherein they set forth as follows

concerning this subject:

it e e s o e el et e Ll e o )
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Witness sadtler Questions by: Mr. Keefe
h5 "General Gerow:- 'I have no such recollection and I
boliov§ that Colonel Sadtler 1s mistaken. It was my under-
standing at the time that he was purely a Signal Corps
officer, and that he was not concerned with the dissemina-
tion or interpretation of magic. I would naturally expect
that enemy information of such grave moment would be brought
to my attention and to the attentlion of the CHef of Staff

| by the Assistant Chief of Staff, G-2, and not by a Signal

e Corps officer. To the best of my recollection I did not

a4 l receive prior to 7 December, 1941, motification from any

13 || Bourece of an implementing message to the Japanese winds

- code., If I had recelved such a message or notice thereof

|

TN I belleve I would not recell the facts, in view of its

- Iimportance. It is possible that Colonel Sadtler told me

3 O 'NOLONIHEYM "INYd ¥ QuYM

| of an unverified report, or that he had recelved some tenta-

10 |

o tive information which was subject to confirmation. In

' 'any event there should be written evidence avalilable in

¥ either the War or Navy Departments as to the facts, which

1

a5 evidence would be more reliable than any person’s memory
J

&k at this time, especially since so many major events have

intervened."

23 |

o e If I understand your affidavit, you state, "I believe

2 -Jthe comments by General Smith contained in his affidavit

are correct statements of fact."
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Witness gadtler Questions by: Mr. Keefe

In his affidavit he says he has no recollection that

you ever talked to him at all, and bellieves you are entirely

| mistaken.

|
Colonel Sadtler: That 1s correct.

Mr. Keefe: How can you make & statement that you did

" talk to him, before this committee, and make an efflidavit

rnbefore Colonel Clausen that you believed that Colonel Smith

' or rather General Gerow, 1s correct, when he says he doesn't
| .

| believe that you talked to him at all, and that you must

be mistaken? You seem toO be taking two different positions

in the same affidavit.
I

Colonel Sadtler: I realized when I got through talking

to Miles that I had made no impression to the effect that

‘ithe winds message was in in view of the Haruna messages

going back to Tokyo and the reason I went to Gerow was

to arouse somebody that I thought should be aware of what

Iwaa.hAppening.

I made no impression on Gerow at the time I was there
| and for that reason I wvent to Colonel Smith, and he shut

J' it off to the effect "I don't care to discuss it further.”
I don't believe I made any impression on any one of

those three men.
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Witness Sadtler Questions by:Mr, Keefe

Mr. Keefe: Well, I can well believe that and I think

that 1s the absolute truth that you are telling us now, Col-

onel Sadtler, but the difficulty that confronts me is the af-

|
Fridavit which you gave to Colonel Clausen.

Colonel SadY¥ler: 1Isn't that essentialy what I s aid Just
now?

Mr,., Keefe: Well, Qoneral Gerow says, "I have no such
recollection and I believe that Colonel Sadtler is mistaken”,
and you say in ycur affidavit that'ynu believed the comments
of General Gerow contained in his affidavit are correct state-
ments of fact,

Colonel Sadtler: Insofar as he goes I think they are

éssentially absolute statemenis of fuot.

Mr. Keefe: All right.

Colonel Sadtler: I am absolutely positive that General
Gerow said that to me.

Mr. Keefe: All right. Now, we get down to this, Colonel
Sadtler, that your interpretation of this aff idavit and the
one that you wovld like to have this committee understand is
that when you said you belleved that General Smith and Gen-
eral Gerow in their affidavits stated correot statements of
fact that yru are of the impression that they oculd not re-

call or reoolleot that you talked to them at all and that,

perhaps, that was a correct Btatement of faot, 18 that 1t7?

L
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| ||| Witness gadtler Questions by: Mr. Keefe
| 2 Colonel Sadtler: Praotically that, ye8, 8ir.
( 3 ur. Keefe: But you mean %o tell this committee prslitlive-

4 1y and without any queation at all of faulty recolleotion 1s
5 that you did talk to both of them &8 you have indlcated here?
6 Colonel Sadtler: Absolutely I talked to both of them.

7 Mr. Keefe: Do you remember the oircumstances under

8 whioch this affidavit was gilven to Colonel Clausen?

) Colonel Sadtler: Yes, sir.,

10 Mr., Keefe: Will you state them?

11 Golonel Sadtler: It was in a room in the Pentagon Bulld-

12 ing. He sent for me and asked me to come up and talk to him,

13 as I 1‘808.11 1t-

g MOTDOVIMZAW . JUAS & ORAW

14 ur. Keefe: Well, tellme Just whatl took place,
15 Colonel Sadtler: He showed me the affidavits of Gerow
) 16 and Smith and asked me to comment on them, which I have done.

17 Anything further that I cared to add to the testimony or any-

o
18 thing that I wanted tosay that oould help olear up anything.

19 Mx.'. Keefe: Now, I note that you added onto this affl-

20 davit this language, in ycur own handwriting I assume 1t 18,

® 21 Colonel Sadtler: Ye_e. sir.
22 || Mr. Kesfe: (Reading) ]
23 *Other than the persons mentioned, namely, General :
24 | Miles, Colonel Bration, General Gerow, Colonel Smith

25 | and whoever may have been 1n General Miles' offlce at
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| Witness Sadtler Questions by: Mr, Keefe

the time,6 %o the best of my recolleotion up to December

I 7, 1941 I 414 not give any other person the information

I received from Admiral Noyes."

Colonel Sadtler: That is correct, yes, silr,

Mr, Keefe: And that is your testimony today, Colonel?

Cplonel Sadtler: Yes , 8ir,

Mr, Keefe: Now, in this statement you say, - a state-~
ment given to Clausen:

"I deny the testimony of Mr, Friedman glven lo

General Clarke to the effeot that I could not jet the

exeoute message from Admirul Noyes and reliterate that

other than making the telephone call, a8 testif led be-
fore the Army Pearl Harbor Board, I made no further ef-
forts to obtain the exeoute message mentioned by Admiral

Noyes,"

Now, did you have a discussion with Coleonel Clausen as
to the testimony of everybody that had testified that seemed
to contradict your statement?

Colonel Sadtler: I do not reocall all the cenversation

with Colonel Clausen but if that is what it says, that 1s
correct.

Mr, Keefe: Vell, as a matter of fast, then, in reading

your affidavit metioulously it impresses me that it 1s not

| exaotly correot because you have testifled to us thet you

I
|
i
i
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| Witness Sadtler Questions hy: Mr, Keefe

2 d1d go back to Admiral Noyes after ycu had talked with Gene

3 || eral Mlles and Colonel Bratton, at the direction of General

4 Miles I assume, to 8ot verifloation of the messaze.,

5 Colonel Sadtler: That 1is correct, yes, sir,

o Mr. Xeefe: That 1s in addition to the telephone call?
7 I Colonel Sadtler: That is the telephone call,

8 Ur., Keefe: What is that?

o |l Colonel Sadtler: That 1s the telephone call.

10 | Mr, Keefe: Ch, you did not g0; you TJuet called up?

1 Colonel. Sadtler: Yes, eir.

'.

12 Mr. Keefe: Oh, I gee. Well, then, that olears it up,

13 Colonel. Yow d1d not aoctually go to Noyes® office then?

~ . . HMOCTOMNIHZAW AN A gFAW

14 Colonel Sadtler: No, 8ir,

15 Mr, Keefe: 'You 8imply called him on the phone and asked

16 Tor verifiocation? .
17 Colonel Sadtler: Yes, sir,

Lm Mr, Keefe: And diqg not get ity

19 Colonel Sadtler: That is right. f
20 Mr, Keefe: And you did not want to give the impressiocn |

= 21 that Noyes had refused to give you that message?

22 Colonel Sadtler: No, sir.

23 Mr. Keefe: He 8aild he ws going to a meeting and was busy

23 and you did not press the mafter thereaf ter?

25 | Colonel Sadtler: That ig correot; yes, gir.
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Witness Sadtler Questions by: The Vice Chairma:
l 1
- Mr. Keefe: Well, personally I want to thank you., We

3 (|have at least got one witness that has scme clear recollec- |

1 Jition without refreshing. That seemed to be the case in each 3

'5 | case., Thank you.

|

The Chairman: Apy further questions?

— e I . e .

7 The Vice Chairman: Mr., Chairman, I would like to ask a

e

few ques tions in oconnection with the Questions _aakod you by
o || Senator Ferzuson,

10 Now, this oconference that you spoke of in response to
11 Senator Ferzuson's question with Redmond, Gaston and whoever
12 else 1t was, that was on December 4, 19417

13 Colonel Sadtler: Yes, sir.

14 The Vioce Chairman: That was the time that the Question

15 of forty-eight hours was discussed?

S .0 ACTOMIHEAW JUAS 8 ORAW

16 Colonel S adtler: Yes, sir,
17 The Vice Chairman: That wes the day before the sgoocalled

18 winds exeoute message w a8 supposed to have reached Admiral

10 Noywes?
20 Colonel Sadtler: Yes, sir, that is correot.
. 21 The Vice Chairman: €So that this conferencs in which the

22 forty-eight hour questirnwas mentioned had nothing to do with
23 the winds exeoute messaze at all?

24 Colonel € adtler: Nothing at all, no, sir,

25 | The Vice Chalrman: And: whatever discusséion occurred
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Witness Sadtler Questions by: The Vice Chairman

there in which the forty-eight hour question was mentioned
was solely with relation to the information you had about the
burning of Japanese codes?

Colonel Sadtler: Yes, sir, and the other information
that had gone before, Hrs Cooper,

The Viom Chairman: But it had nothing to do with any
winda mesgaze? - |

Colonel Sadtler: - No, sir, not a thing.

The Vice Chairman: All right, Now, your reason for
thinking that war with Britain would also probably mean war

with the United States was because the Japénoso were destroying

'their codes in both the United'etatea and in Britain?

Colonel Sadtler: And in British possesslions, yes, sgir,

The Vioce Chairman: Yes. And that hed nothing to do with
any winds message at all?

Colonel Sadtler: N’ot a thing, no, sir.

The Vice Chairman: Now, this message written by you on
December Sth which is mentioned in your affidavit to Colonel

Clausen, I believe yoru state was never shown to General

|| Gerow or CGeneral Miles or Colonel Bedell Smith or Colonel

BI‘atton.
Colonel Sadtler: That is correct, yes, sir,

The Vice Chairman: You d4d not s8how 1t to anybody else?

Colonel Sadtler: No, sir,
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1
2 The Vice Chairman: You simply wrote it out and kept it
' 3 || yourself?

4 Colonel Sadtler: That 1s correct, yes, sir.

| 5 The Vice Chairman: And did not show it to any of these

} e || other offliocers, '

! 7 Colonel Sadtler: Yes, sir,

: 8 The Vice mairm: Now, you never did see the so-called

4] winds exeocute message and all you know about it is what

|

10 || Admiral Noyes told ycu?

E 11 | Colonel Sadtler: That 1s correct, yes, sir.
(o g 12 | The Vice Chairmani You never did at any time see 1it?
; 13 || Colonel Sadtler: No, sir,
E 14 i The Vice Chalirman: And as far as you know of your own
: 15 || knowledge there never was any winds exeoute message received?
» 16 Colonel Sadtler: That 1s ocorreot, yes, sir,
17 The Vioce Chairman: All right, thank you. |
18 Mr. Murphy:  Mr. Galirman.
19 The Chalrman: Mr, Murphy.
20 Mr, Murphy: Colonel, as I understand it then, because ycu
B 21 || had a phone oall from Admirul Noyes about whioh ther- was eome
22 doubt and concerning which yru could not get oconfirmation you,
23 who had charge of the ocolleotion of data and not the evalu-
24 atlon or analysls of data, took it upon yourself to go to
35 the Chlef of War Plans and the Seoreta ry of the Chief of
I

fiw

HE &
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Staff in order to have a n28sage sent out to Hawaii and the

other possessions, is that right?

Colonel Sadtler: That is essentlally ocorrect, yes, sir,

Mr, Murphy: Did yoﬁ"know at that time of the war WAl
ing message of November 27th?

Colonel Sadtler: Yes, 8lr, I knew about that.

Mr. Murphy: f)ld Jou read, . you had read the Navwy's
messaze?

Colonel Sadtler: No, sir. I knew the one that General
Short had sent into the JarrDepartment.

Mr, Murphy: Well, did you know about the Navy's mes-
8age, "'This 18 a war warning" on the 27th?

Colonel Sadtler: No, 8ir, I knew nothing of that meg-

' 8az8.

' ¥r. Murphy: Did you know about the message of the 2 4th

of November that hostilities mizht ocommencs at any moment?
Colonel Sadtler: No, sir.

Mr. Murphy: Did you kncw about the meesage of the 27th

of November to General Short from General Marshall?
Colonel %adtler: To which General Short replied that
he wae on a sabotage alert?
Mr. Murphy: I am not talking about his reply. I am

| talking about the message of Marshall to Short, 414 ycu know

about that?
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Witness Sadtler Questiocns by: Mr, Murphy

Cerlonel Sadtler: No, sir, I don't identify it, no, sir,

Mr. Murphy: So that you, not knowing that there had
been a warning message on the 24th of November and the Army
message of the 27th of November and the Navy messaze of the
27th of November, were feeling disturbed that no warning
message had gone out, is that right?

Colonel Sadtler: I thought that additional warning should
go out, sir,

Mr. Murphy: Well, d4id ycu know what had gone out?

Colonel Sadtler: No, sir.

nf. Murphy: So that you took it upon yourself, not know-

ing what the Chief of Staff and the other officers in charze

| of such funotions had done and not knowing what the Navy of-

ficers in charge of such funotions had done, deolded that you
would write the kind of a message that should go out, is that
167

Colonel Sadtler: I intended that to be some sort of
a model that if they wanted to send a message they could w e
that to start o8t wilth,

Mr. Murphy: And you expacted General Gerow, after you
oameé into his offioce as head of Signal Corps, to disocuss with
you the kind of a message that should go ocut, is that 1it?

Colonel Sadtler: No, sir.

Mr . Murphy: Well, you expeoted that he would tske your
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1

2 ! suggestion that a message should go out?

1

' 3 Colonel Sadtler: Yes, sir,

a i Mr. Murphy: And then when you didn't get any satisfaoc-

5 tion from General Gerow you then went to the Chilef of Staff's
6 office, 18 that right?

g Colonel Sadtler: That is correot, yes, sir.

8 Mr, Murphy: Now, did you tell the (hilef of Staff at that
0 time that you had already conferred with General Miles and

10 you hdd already conferred with General Gerow? D14 yocu ever

§ 11 || tell that to Colonel Smith?

; 12 Colonel Sadtler: I think you mean Colonel Smith, the

2 13 FI Seoretary of the General Staff.

% 14 | Mr. Murphy: Yes,

i 15 r, Colonel Sadtler: Yes, silr,

; ;e Mr. ‘Murphy: You told him that you had disoussed the mat-

17 ter with General Miles, Chief of Army Intelligence, G-2, and
18 that you had already discussed the matter with General Gerow

19 and that you did not zZet any satisfaoticn from them and

20 didn‘t he then tell you, "Well, don't bother me about it", or

21 something to that effeoct?

22 Colonel Sadtler: Essentlally, yes, sir,

23 Mr. Murphy: Yes, Now, then, we come to your converss-

24 tion with General Drum., I would like to get some more details

25 || on that. This material that you got was of a highly confi-

o A B o
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Witness Sadtler

dential nature, wasn't 1t7
Colonel Sadtler: Yes, eir,
Mr. Murphy: And what did you tell General Drum about
1¢? D44 he have any right to know about ‘lh‘lu magio?
Colonel Sadtler: He had been my commanding General,
nr Murphy: 1 don't ca re what he was. You knew that he
414 not have any right to know about maglc, didn't you?
Colonel sadtlori I:es, sir, I knew that,
Mr. Murphy: Y¥es. And 4id he as your commanding Genseral

presume as your General to ask you to reveal suoh information

(||
to him?

Colonel Sadtler: No, sir. It was the time of my rel ief

| from duty under General Drum to go to duty with the Seoond

Army.
Mr. Marphy: All right.

Colonel Sadtler: And he sald -- he asf.od me, "Weren't
you 'on duty in the Chief 's office at the time thils trouble
ooccurred?”

Mr. Murphy: What else?

Colonel Sedtler: And asked me to tell him the cirocum-
etances.

Mr. Murphy: And did ycu discuss magic with him and the
messages’?

Colonel Sadtler: I told him about the winds message.
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MY, llﬂl'ph’ { What else T
Colonel Sadtler: I don't know, 8ir, I have forgotten
exaotly, but I essentlally told him what was done at that

| time about that, what had happened.

%
Mr. Murphy: Did he tell you why he wanted %o know?

Colonel Sadtler: No, sir,

Mr. Murphy: And then after you talked with him yocu went

out and made a memorandum?

| Colonel Sadtler: No, sir. I left for Tennessee almost

iomediatsly.

Mr., Murphy: B ut you have already told us that after

’::ou talked to General Drum you made some notes. That is what

you said in this regord,

——

Mr;'Ridhardson: A few months later he sald,

Colonel Sadtler: I don't know whether 1t-waa the same
day or a week later or a month later.

Mr. Murphy: After you talked to General Drum ycu made
gome notes. Why d4id you make the notes? Did General Drum
gsuggest it or not?

Colonel Sadtler: Yas, sir,

Mr. Murphy: He suggested that you make some notes?

* Colonel Sadtler: Yes, 8ir.

Mr. Murphy: Did he say whyt

Gelonel Sadtler: He seid, “You had better remembsr this,*

|
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. :
2 | Mr. Murphy: What 48 that?
3 Colonel Sadtler: He said, "You had better remember this. "
4 | Mr. Murphy: Yes, What slge?
3 Colonel Sadtler: That 1s all.
e Mr. Murphy: And was it he who suggested ycu make notes?
7 Colonel Sadtler: No, sir.
8 Mr. Murphy: Did you tell General Drum about magio? :
o Colonel Sadtler: No, sir, I don't think so.
10 Mr. Murphy: You mean you Just confined it to that one ;
5 11 | inoident?
g 12 J' Colonel Sadtler: I don't recall telling him anything
; 13 else, no, sir.
% 19 | Mr., Murphy: Now, you have already testified before the
E 15 frmy Pearl Harbor Board and you have testified before this
n

17

16 Board that you felt on the 4 th of December 1941, twenty-four
hours before any talk of a conversation with Admiral Noyes,

18 that you felt war was ooming in forty-eight hours.

20 || out, #lnce you felt it was ocoming the day before, that you

21 || would talk about only that one instance to General Drum? How

19 i Yhat was there about the winds intercept that you singled

22 do you explain that?
23 ' Colonel Sadtler: I can't explain 1t, sir.
24 Mr, Murphy : Well, have you any idea?
25 i Colonel Sadtler: No, sir.
|
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Witness Sadtler Cuestions by: Mr. Murphy

Mr. Murphy: The zeontleman from Wisconsin said your me-
mory was cleer, Now I would llke to have ycur memory on
it. Why would you discuss that one little incident when yru
eald you felt the "haruna" messages meant wur, when you knew
the consuls were belng told to destroy their codes, when you
knew tPo ambassador was being told to destroy his codes, when
you f elt that war was coming, why would you single out this
one inoident to talk to General Drum about?

Colonel Gadt].er: I cannot anawer that question, sir,

Mr. Murphy: Who brought up the subject?

Colonel Sadtler: When I went in to say good-bye to
General Drum he asked me the circumstances surrounding the

events at Pearl Harbor at the tims.

Mr. Murphy: You sald you only teld him about one little
inoldent after he asked yrcu about the conditions surrounding
Pearl Harbor., 1Is that so, now?! He asked you what were the
ocondi:lons surrcunding Pearl Harbor and out of all this

importunt mass of detall you Jjust singled out one little

item, Is that sgo?

Colonel Sadtler: The winds message, Mr, Murphj, as I
8aid before, was the most important message that I think I

ever handled in my life.

Nr., Murphy: Why? Will you tell the committee?

Colonel Sadtler: The whole thing., We knew on the 29th,
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2 ew knew of the disappearance of the Japanese fleet, we knew

3 | of Mr, Hull's ultimatum, we knew on December lst these code

4 ! machines were being destroyed, we knew the "haruna" messages
5 || and' then this final winde message occme in to cap the whole

o olimax.

’ Mr. Murphy: Now, what 1141 the win4s ressage mrean to yout

8 You 8ni41 before in your testimony th at 1t peant a break 1in

e Aiplomatic relations.

10 | olonel SgAtler: It meant 1estruotion of coles, papers,
11 an1 so forth.

. 12 Mr, Murphy: Weren't they alreaiy Aestroyei?
= Gblonel Sadtler: That was the final word ani1 to me that

3 everything hai happened, because that winds ressaze was al80

O MNMOTDOMIHEAW JUAS & ORAW

15 || nredlcated upop the fact, upon the interruption of interna-

-
-—

16 || +40onal comrunications that they would certalnly have.
17 Mr. Murphy: But, sir, 111n't you alrealy testify that
10 there were sixteen "haruna" messages?

X5 Colonel Sadtler: No, sir, I 114 mat. I sald after that

e 1ate there have been founl sixteen. I sgw two or three at that

. - time .

e Mr. Murphy: But at 4ny mte you A1d say -- let me get 1T
o exactly. Let me zet your exact woris.

o3 & The Chaivrran: Go ahead ani enswer it 1f you can.

25

M, Murphy: Fage 250,
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‘ .
¢ The Chairran: It seemed to be in the forw of a question
. 3 that r equirel an answer.
4 Mr. Murphy: You-Ai1:expeot a 1eclaration of war on the

5 || 30th of Noverber, 1iin't you?

8 Colonel Saltler: Well, we expeotel somethingz to happen.
7 Mr., Murphy: Well, 1i4n't you say before the Arry Board
“ that we were of the opinion there might be a 1eclaration of

° war between Japan ani the United States on Suniay, Noverter

10 the 3 0th?

§ | Colonel Sadtler: Yes, 8lr.
. % 12 | Mr., Murphy: (Realing)
g 13- "This, as you all know, provei to be a ' qut _a.n‘l on
% e Moniay, Decerber 1, if I rvrecall the 1ate correctly, mes-
: .2 sages that morning began comring 1n f ror Tokyo telling the
B
= consuls to 1estroy thelr coiles and to reply to Tokye with
" one oole worid when they hai so complied with thelr A reoc-
ke tive. If I re@mll correctly, that word was *Haruna'‘. It
3 18 the sare nare as that battleship that Collin Kelly was
0 allegel to have sunk.
. o | “About Decerber 3, Tokyo notified the erbassy pemn-
i ' taining to the destruotion of their codles at once."
33 Now, if you hal all those ressages that the consuls were

2¢ || t0 4estroy their ocoles ani if you hai on the 5th the ressage

QSJ

about the embassy burning their oA4es, what 111 the winis
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interocept 407

Colonel Saitler: It cappe?d the climax.

¥r. Murphy: In what way?

Colonel SaAtler: That everything is here. Now we have
the whole thing.

Mr. Murphy: What was here that you 411 not have before?

Colonel SaAtler: Nothing, not a thing. Now there was
nothlﬁg but the winis mea.aage, whioh was a ressagze tha® we
had been straining every nerve to Zet, We had everybodly lis-
tening for that ressage.

Mr, Muvphy: You 114 intercept certaln ressazes after the
5th, 111 you not?

Colonel SadAtler: Yéa, sir.

Mr. Murphy: Yes. Were the coles Aestroyel when you were

intercepting those mressages?

(blonel Sadtler: Praotioally all the coles were Adestroyel
e xoept the one 1n the Japanegé erbassy.

Mr. Murphy: weren't you kept busy gll 4ay on the 5th
ani on the night of the 5th ani all day on the 6th an1on the
e vening of the 6th anl on Suniay intercepting repsages?

Colonel Sadtler: That 1s correot.

Mr. Murphy: New messages?

Colonel Spitler: Yes, sir.

Mr. Murphy: Well, they werse not AegtToyedl then on the
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Questions by: Mr. Murphy

Colonel Spftler: What was not 41estroyel1 on the 5tht?

Mr. Murphy:

You sail that it capped the clirax. The

reesaze to 1estroy the colescame on the 5th, You still re-

celvel interocepted messages the aftenoon of the Bth ani the

night of t he 5th and the 6th an1 the 7th?

Colonel Saitler: That 1ls t rue, yes, sir.

Mvr. Murphy:

Well, if that capped the olirax they 41141 not

Aestroy the oo4es, 111 they? Do you unierstani me?

Colonel Saltler: Yes, sir, I unierstani you perfectly,

but they hail 1estroyed praoctically all of thelr ®Aes by that

tire except the one in the Japanese erbassy.

Mr, Int-phy:

Well, you knew that there were messages to

11fferent parts of the world that we interocepted, too, 11l

you not?

Colonel SadAtler: Not at that time I 111 not, no, sir.

Mvr. Murphy:

Will you gzive me exhibit 17 Will you show

that to the witnessT?

Mr. Richarison: If he 41oesn't know why ahow hir any-

thing?
My, Murphy:
coring in?

Do you know about the message of Decerber 7th

Colonel Sadtler: No, s8ir.

Mr.

urmhy!

Ahout relations with Enzlani?
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1
2 Colonel Saitler: No, sir.
3 Mr. Murphy: You ‘\onit know about that?
4 Colonel gaitler: No, s8ir.
5 Mr. Murphy: You 4on't know that we 4441 interdept a mres-
e saze on the 7th of Decerber aboutl relations between Japan ani
7 Ynglandl not belng in accorAance with expeotations?
8 | Colonel Saﬂtlerfl‘ﬂo, e ir, I 40 not; that is correot.
& Mp. Murphy: Now, then., in view of all of that you still
10 say that you only tolA General Drur about that one little
?'; 11 ‘ ressagze’
é 18 i' Colonel Saitler: No, gir, I will nov. I think that 18
% 13 || about all we Aiscussef, teugh, as to what happenei 1in Washing-
E % ton st that tire.
B l Mr. Murphy: Now, whatl happenei to yomT notes?
n 10 | Colonel Sadtler: I on't know, s8ir.
17 Mr. Murphy: Well, you oertalnly ion't want to oreatearny

4 inference that anybody in Waeshington 18 regponsible for your

19 notes beinz destroyei, 10 you?

a0 Golonel Saitler: I 4o not, 8ir.

a1 Mp. Muvphy: How rany tires 111 you talk to Captain Saf-

83 fori before you were & withese?

9 Colonel Sadtler: I hawe never talked to Captaln Saffordi

A I but once or twice 1n my 14fe and that was before Decerber 7, !'
25 r

1941,
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Mr. Murphy: Di4 you t alk to anybody about thid except
General Drum?

Colonel Saltler: You mean Aiscussel what has happeneai?
Mr. Murphy: About the winis intercept, yes, OT your notes?
Colenel Saitler: I remerber telling General Carter Clarke

the stoTye.

Mr. Murphy: Now, .about Carter CQlarke: That has oome
into the recorl three timres an1 the Clarke exhibilt is not 1in
the recordi as yel.

Ag-I umerstani 1t, you were talking to General Spaliing

ani General Spaliing Zave you some gossip about certain papevrs

being destroyeq, 411 he n& ?

' Colonel Saltler: Yes, gir.

Mr. Murphy: Did you learn that General Spaliing learne?

it f rom Bigsell?

Colonel Saitler: Yes, eir.

Mr. Muvrphy: Ani1 411 you 1ea™ that Blssell learnei 1t

fror Friedran?

‘ Colonel Sagitler: No, BT,

Mr. Muvrphy: Did you learn where Bigsell got 1¢°T

Colonel Saditler: No, 8lr.

Mr. Murphy: Are you familiar with the Clarke report that
; investigated that whole incident an? Aisrilasel 1t7

Colonel Sadtler: 1 ar fariliar with the part of ry tes-

T

&dis an ¥

T e T, s T O N S —
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timony and1 I listened to General Spaliing when he g&ve his

testimwony.

Mr. Murphy: In other words, you hal heari £ ror General

Spaliing ocertain things and then the gossip you got from

General Spalding, who 414 you give 1t to 7

Colonel Sadtler: It 18 going to zet Aown to Mr. Frieiran,
1sn't 1t?
Mr. Murphy: It 1s going to get to wherever you put 1t.

Colonel Safitler: T 444 in conversgatlon with Mr. Frieilran

tell hir that, yes, 8ir.

Mr, Murphy: It was you then who told Frieiman?

. Colonel SaAtler: Yes, 61T,

Mr. Muvphy: And then Frieiran tolA other people?
Gblone) Saitler: That 18 right, yes, 8lr.

Mv. Murphy: So that you are the one responsible for.

Friedran having this so-oalled information, 1s that right?

Colenel SaAtler: That 1s correot, yes, 81r.

Mp. Murphy: May I see the Clavke report, p'ease? I Te-

fer to your testimony. You ted ifle4 before General Clarke
on the 14th of July 1945, 18 that right? l
colonel SsAtler: I think that is about right, yes, 8iv. )
Mr. Murphy: You were quest ioned by Colonel Gibsont i
*(Rea'ung) !
WCalonel Sgitler, you realize that you are under oath
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2 and you are fully aware of what your rights are?

3 | "Colonel Saltler: Tes.

4 ‘ ~#Colonel Gibson: I want to ask you firgt if you ever

5 gaw & 80-callel Winis execute ressage’

6 "Colonel Saltler: I 4141 not.

7 ' "Colonel G4bson: To your knowleAze, was sucha res-

8 sage ever in the War Departrent?

° | "Colonel Sadtler: It was not.

10 i "Colonel Gibson: And all that you know about that
§ 11 ressaze and all ocontact that you had with it 1s in your

. % 12 former testimony?

; 13 4. "Colonel Saitler: That 1s right. I right further
% 14 211 that the information came f ror Adriral Noyes.

E 15 | WColonel Gibson: Mr. Williar F. Frieiwan hag teslid-
: 16 'r £1e1 before Airital Hewltt of the Departrent of the Navy
17 4: recently as follows: iThen 1f I rererber correctly, I
ko asked Colonel S,Atler whether he hal a copy, hal ever
19 r' gotten or seen a CoOpy of thies ressage, anl his answer
<0 | was, if I rererber correotly, that he hain't hirself seen

Y a ©py but that he hai been told by gsoreboly that the

22 copies hai been orderel oT 1irected to be Aestroyed by

2 | General Mavshall.'"

oA You were the one, then, that told --

as | Golonel Sadtler: I 111 not. Those words were Mrv. Friedl-

i
— e = e —
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2 ran‘s woris.

3 Mr. Murphy: Well, he sall you 4iA.
4 Colonel Saltler: Mr. Frlieiran tells it in his woris.
5 | Mr. Murphy: (Reaiing)
8 "Pi1 you tell Mr. Frieiman that you hai been told1 by
7 | so:ﬁebo"l.y that themocoples of the Winls execute messagse
8 hal been orierel or 1ireotedl to be 1estroyel by CGeneral L
® | Marshall? .
10 I "Colenel Saitler: I will mreke an abgolute flat 41e-
; 11 || nial of that staterent made by Kr. Friedran because, as
é 12 | far ae I know, that message was never in the War Depart-
% i3 | ment ani1 I never rade any staterent that General llavuhall.
E 14 I ordered 1t 4 estroyed or that anyone told me that General
f: A Marshall orierei 1t 4estroyeA.
L 16 : | "Colonel Gibson: When 4141 you return to 4duty 1n
17 Washington this last time?
18 l "Colonel Saitler: About March 28, 1944,
19 | "Colonel G4ibson: After your return 4Auring the fol-
20 I lowing surper anl fall on occasion 111 you visit with Mr.
. ' 21 Friediran? %
2z | "Colonel Sadtler: Yes.
23 "Colonel G4bson: And 1141 you visit about Pearl
a4 ” Harbor, ' arongst other things?

a5 |I "Colonel SeAtler: Yes. We had Aiscussed what haA
' :
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2 happened at that tire."
' 3 8o that you 14 talk to more than Drum, U 1n't you?

s || You 111 say Frieiran, 111 you not, before?
5 | Colonel Saitler: Yes, I talked to a lot of people
o'W who I assured wouldi get this weessage.
7 Mr. Murphy: (Readiing)
8 h| "Golonél G4beon: Di1 sore of those Alscusslons tale
o || place in Mr, F‘rle"‘*n'an's office?
10 || "Colonel Sadtler: Well, I assure they 111 because

§ 11 I have been in his offlce several tires. I ha? talked to

; 12 hir on ocoasions about what had1 happenedi, not only in hls

: 13 office but at his house. |

% 13 | "Colonel Gibson: At sore tire 414 soreboiy tell you

E‘_ 15 that messages pertaining to the Pearl Harbor affalr were

. 16 II being AeetroyeA?
17 " blonel Saitler: Yes. Somre tire iuring 1043
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